
اقتصادی
صفحه 4
یک شنبه ۱۷ شهریور ۱۳۹۸ 
۸ محرم ۱44۱ -شماره ۲۲۲۷۸

جدول نرخ سکه و ارز

قیمت خودرو های داخلی
قیمت بازارقیمت کارخانهنوع خودروردیف

39,681,00046,900,000پراید 1111
37,381,00041,800,000پراید 2131
40,313,00042,800,000پراید 3151
155,000,000174,000,000چانگان4
43,443,00049,500,000تیبا صندوق دار5
55,943,00055,000,000ساینا دنده ای6
63,158,00071,000,000پژو 7405
8SLX 67,880,00080,000,000پژو
65,578,00074,000,000پژو 405 دوگانه سوز9
78,338,00091,500,000پژو پارس10
--پژو پارس TU5 کلاس 1113
67,283,00078,000,000پژو 206 تیپ 122
83,690,00093,500,000پژو 206 تیپ 135
80,213,00093,200,000پژو V8 206 صندوقدار14
15)LX( 66,770,00073,700,000سمند ال ایکس
16EF7 69,773,00082,000,000سمند
91,000,000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716
106,000,000-دنا18
128,000,000-تندر پلاس دنده19
96,730,000114,000,000پژو 207 دنده ای20
273,000,000373,000,000مزدا213
22H30  75,000,000124,000,000
-103,100,000استپ وی23
157,000,000-  207 اتوماتیک24
114,994,000298,000,000پژو252008
67,203,00076,500,000رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه
4,120,000سکه تمام طرح جدید
4,080,000سکه تمام طرح قدیم

2,098,000نیم سکه
1,312,000ربع سکه
910,000گرمی

413,500هرگرم طلای 18 عیار
نوع ارز

11,389دلار
12,650یورو
14,278پوند

2,052لیر ترکیه
3,192درهم امارات

برنامه و بودجه گفت:  عضو کمیســیون 
متاســفانه هماهنگی لازم در تیم اقتصادی 
دولت برای خروج و برون رفت از شرایط فعلی 
و مشکلات اقتصادی کشور شکل نگرفته است.

محمد حسینی در گفت و گو با خبرگزاری تسنیم، 
با اشاره به دریافت دو کارت زرد از سوی وزیر اقتصاد 
در روزهای گذشته اظهارداشت: این دو کارت زرد 
نشــان دهنده اقدام انقلابی مجلس در واکنش به 
عملکــرد وزارت اقتصاد بود و نشــان می داد هنوز 
انســجام لازم برای هماهنگی تیم اقتصادی دولت 
برای خروج و برون رفت از شرایط فعلی و مشکلات 

اقتصادی کشور شکل نگرفته است.

وی ادامه داد: کارت زرد اول مربوط به دریافت 
هزینه   های پیامک بانک ها بود که عدم اعلام مبانی 
قانونی دریافتی منجر به پیگیری نمایندگان مجلس 

و ارائه کارت زرد شد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجــه افزود: همه 
بانک ها که مبالغی را از مردم دریافت می کنند باید 
منشا دریافت مشخص داشته باشند. از دستگاههای 
نظارتی تقاضا داریم که در مورد ســایر مواردی که 
مبالغی از مردم بدون منشاء قانونی مشخص دریافت 

شده برخورد لازم صورت گیرد.
حسینی با بیان اینکه، کارت زرد دوم وزیر اقتصاد 
مربوط به شفافیت و اعلام حقوق و مزایای کارکنان 

قوای سه گانه بود، تاکید کرد: بر اساس برنامه ششم 
توسعه، دولت مکلف بود سامانه ای راه اندازی کند تا 
اطلاعات پرداختی کارکنان در آن منتشر شود. این 
در حالی است که هدف قانونگذار در ماده 29 قانون 

برنامه ششم توسعه هنوز محقق نشده است.
وی ادامــه داد: در پیگیری های صورت گرفته 
مشــخص شد، ســامانه با کمی تاخیر در سال اول 
برنامه توسط سازمان اداری و استخدامی تهیه شد، 
اما حتــی تذکرات متعدد نمایندگان مجلس باعث 
نشد جز تعدادی از دستگاهها میزان پرداختی خود 

را در این سامانه ثبت کنند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه گفت: تعدادی 

از شرکتهای دولتی که زیر مجموعه  دولت هستند 
از انجام این حکم سر باز زده اند  و بعد از دو سال و 
نیم هنوز این حکم اجرا نشده و اطلاعات در اختیار 

عموم قرار نگرفته است.
حســینی تاکید کرد: از دســتگاههای نظارتی 
هم گزارشی درخصوص دسترسی به این اطلاعات 
دریافت نشده و دیوان محاسبات باید گزارش جامع 
در این خصوص به مجلس ارائه کند. با توجه به اینکه 
قانون تکلیف کرده این اطلاعات در اختیار عموم قرار 
گیرد، دولت می تواند در وهله اول این دسترسی را در 
راستای وظایف نظارتی برای نمایندگان مجلس ایجاد 
کرده تا از این طریق اطلاع رسانی به مردم انجام شود.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

هماهنگی در تیم اقتصادی دولت وجود ندارد

آمارهای رسمی مرکز آمار ایران نشان می دهد شاخص ضریب 
جینی که بیانگر شکاف طبقاتی است، در دولت حسن روحانی برای 
پنجمین سال متوالی بیشتر شده و به رقم ۰/۴۰9 رسیده است. 

ضریب جینی یکی از شــاخص های مهمی است که بیانگر وضعیت 
نابرابری اقشــار مختلف جامعه می باشــد. این ضریب رقمی بین صفر و 
یک بوده که هرقدر به صفر نزدیک تر باشد نشانه نابرابری کمتر، و هرقدر 
به یک نزدیک باشــد نشانه نابرابری بیشتر است. بر همین اساس، تلاش 

سیاست گذاران کاهش این ضریب می باشد. 
نگاهی به آمارهای ضریب جینی در کشورمان نشان می دهد از ابتدای 
دولت یازدهم تاکنون هر سال ضریب جینی بالاتر رفته که بیانگر افزایش 
نابرابری درآمدی و شکاف طبقاتی میان اقشار مختلف جامعه است. شاخص 

ضریب جینی در سال گذشته ۰/۴۰9 اعلام شده است. 
این در حالی اســت که در سال ۱۳92 یعنی سالی که دولت یازدهم 
روی کار آمد، شــاخص ضریب جینی ۳۶۵/ ۰ بود که پایین ترین رقم در 
دو دهه اخیر محســوب می شــد؛ به عبارتی، ضریب جینی در پنج سال 
نخســت دولت حســن روحانی بیش از ۱2 درصد افزایش یافته که رقم 

درخوری به شمار می آید. 
نکته دیگری که وجود دارد این اســت که افزایش ضریب جینی در 
طول دوره تصدی گری دولت حسن روحانی به طور مستمر بوده و آنگونه 
نبوده که تنها در یکسال شــرایط نابرابری تشدید شود. به همین دلیل 
می توان گفت سیاست های اقتصادی دولت های یازدهم و دوازدهم موجب 

افزایش ضریب جینی شده است. 
بر همین اساس، ضریب جینی در سال های 92، 9۳، 9۴، 9۵، 9۶ و 
97 بــه ترتیب ۰.۳۶۵، ۰.۳79، ۰.۳8۵، ۰.۳9۰، ۰.۳98 و ۰.۴۰9 بوده 
است. ارقامی که نشان می دهد اولا نابرابری در این دوره افزایش یافته و 

این افزایش به طور مستمر )نه به طور حادثه ای( رخ داده است. 
به گزارش مشــرق، نکته دیگر اینکه حتی در ســال ۱۳9۵ که رشد 
اقتصادی کشور دورقمی اعلام شد، ضریب جینی افزایش یافت. این نشان 
می دهد که رشد اقتصادی در سال های اخیر به ضرر اقشار فقیر و به سود 

ثروتمندان بوده است.
در این میان ثبت رقم ۰.۴۰9 در ســال گذشته به نوعی بازگشت به 
حدود یک دهه قبل محسوب می شود، چراکه پس از سال ۱۳89 ضریب 
جینی از ۰.۴ بیشتر نشده بود. متاسفانه دستاورد دولت قبلی در کاهش 
شکاف طبقاتی که تاثیر محسوسی در این زمینه ایجاد کرده بود، توسط 

این دولت تقریبا از بین رفت. 
زمانــی که دولت نهم به ریاســت محمود احمدی نــژاد رویکار آمد 
ضریب جینی رقمی معادل ۰.۴2۵ بود که در نهایت در ســال ۱۳92 به 
رقم ۰.۳۶۵ کاهش یافت. به عبارتی، در طول دوره دولت قبلی، بیش از 
۱۴ درصد از شــکاف طبقاتی کاسته شد. اما همان طور که اشاره شد در 
این دوره ۱2 درصد به شکاف طبقاتی افزوده شده تا تقریبا تاثیر کاهش 

دوره قبلی از بین برود! 
مرکز پژوهشــهای مجلس هم سال گذشته گزارشی منتشر کرد که 
در آن پیش بینی شده بود تا پایان سال ۱۳97، 2۳ تا ۴۰ درصد جمعیت 
ایــران زیر خط فقر مطلق می روند. نکته دیگر اینکه چندی پیش وزارت 
اقتصاد اعلام کرد: براساس پیش بینی های صورت گرفته ، ضریب جینی 
در ســال 97 نسبت به سال قبل آن با ۳.۱ درصد رشد معادل ۰.۴۱۳۱ 

خواهد شد و این روند افزایشی در سال 98 نیز ادامه خواهد یافت. 
گفتنی اســت، علل افزایش ضریب جینــی در دولت های یازدهم و 
دوازدهم سیاســت های زیر می تواند باشد: نابرابری در حقوق مدیران با 
کارمنــدان و کارگران، توزیع منابع حاصل از هدفمندی یارانه ها به آحاد 
جامعه از جمله گروه های پردرآمد و درنتیجه عدم اصابت منابع بیشــتر 
یارانه ای به اقشــار آسیب پذیر، توزیع گسترده رانت های ارزی، واردات و 
تســهیلات بانکی به نفع اقشار مرفه. همچنین افزایش و نوسانات شدید 
در بازار دارایی ها )ارز، سکه، خودرو و مسکن( که منجر به پولدارتر شدن 
پولدارها شده؛ افزایش شدید اجاره بها و قیمت مسکن که به نفع مالکان 
و به ضرر مستاجران بوده؛ افزایش شدید مخارج خوراکی  اقشار مختلف 
و در نهایت توزیع نامناسب یارانه پنهان  که منجر به بهره مندی بیشتر 
اقشار پرمصرف تر )ثروتمندتر( می شود، نیز از دیگر عوامل افزایش شکاف 

طبقاتی است.

بر اساس آمارهای رسمی

شکاف طبقاتی برای پنجمین سال متوالی 
در دولت روحانی بیشتر شد

 رئیس کل بیمه مرکزی ضریب نفوذ بیمه در ایران را بالاتراز 
تمام کشورهای منطقه دانست.

به گزارش بیمه مرکزی ، غلامرضا سلیمانی که در مجمع سالانه بیمه 
مرکزی از پایان یافتن پیگیری رفع ایرادات شورای نگهبان در مورد لایحه 
تاسیس صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی در دولت و مجلس خبر داد 
و افزود: دولت با تامین بار مالی این لایحه موافقت کرده و به شرکت های 
بیمه، مجوزهای کافی برای پوشش گروهی حوادث طبیعی اعطا کرده است.

وی از ارائه پوشش های ۴۴۰ میلیارد دلاری توسط شرکت های بیمه 
خبر داد و گفت: این میزان تعهد در صنعت بیمه، کار بی نظیری است و 
قطعا اگر تحریم ها نبود، دنبال گسترش بیمه های اتکایی در کشور بودیم. 
ضمن اینکه با وجود فاصله ضریب نفوذ بیمه کشور با استانداردهای جهانی، 

ایران دراین شاخص رتبه اول منطقه را در اختیار دارد.
رئیس کل بیمه مرکزی با ابراز خرسندی از عملکرد صنعت بیمه در 
تسویه جبران خسارت های بزرگ در ابعاد ملی، افزود: خسارت پرداختی 
صنعت بیمه در زلزله کرمانشاه حدود دو هزار میلیارد ریال، در حادثه سیل 
اخیر حدود ۱۵۰۰ میلیارد ریال و موارد خسارتی پالایشگاه گاز فاز 2۰ و 
2۱ پارس جنوبی و همچنین خسارت باربری شرکت سهامی پشتیبانی 

امور دام رقمی در حدود ۱۱8۰ میلیارد ریال بوده است.
سلیمانی از سهم ۳2 درصدی شرکت بیمه ایران به عنوان تنها شرکت 
دولتی صنعت بیمه یاد کرد و گفت: این آمار نشــان می دهد که فعالیت 
شــرکت های بیمه خصوصی به ۶8 درصد رسیده و بر این اساس باید به 

شرکت بیمه ایران به عنوان لنگرگاه بیمه کشور نگاه کرد.
 رئیــس کل بیمه مرکزی از ایفای تعهدات صنعــت بیمه به وزارت 
بهداشــت، نیروی انتظامی و سایر سازمان ها سخن گفت و اظهار داشت: 
در سال ۱۳97 بیش از ۱۰ میلیارد و ۵۰۰ هزار میلیارد ریال عوارض به 
وزارت بهداشت پرداخت کرده ایم که این میزان در مورد نیروی انتظامی، 
سازمان راهداری و سازمان اورژانس کشور به رقمی حدود دو هزار و 7۵۰ 
میلیارد ریال می رسد که امیدواریم با تخصیص کامل این هزینه ها، شاهد 

کاهش خسارتها دراین بخش باشیم.
سلیمانی افزود: میز خدمت الکترونیک با استاندارد مورد نظر سازمان 
امور اداری و استخدامی با حداکثر سطح بلوغ از برنامه ریزی و اقدام نسبت 
به شناسایی و الکترونیکی شدن حدود ۱۵ خدمت دیگر در صنعت بیمه 
ایجاد شده است. همچنین بیش از 9۵ درصد مراوده اطلاعاتی بیمه مرکزی 

با شرکت های بیمه به صورت مکانیزه انجام می شود.
وی از روند فرهنگ سازی در صنعت بیمه به عنوان یکی از مهم ترین 
مولفه های همگانی سازی صنعت بیمه در کشور و افزایش ضریب نفوذ آن 
یــاد کرد و گفت: گنجاندن بیش از 8۶ مطلب متنوع بیمه در کتاب های 
درسی و آشنا کردن هرساله  پنج میلیون و ۴۰۰ هزار دانش آموز مقطع 
متوســطه با مزایای بیمه از مهم ترین اقدامات آینده نگرانه در کشور به 

حساب می آید.

رئیس کل بیمه مرکزی:
ضریب نفوذ بیمه در ایران 

بالاتراز تمام کشورهای منطقه است

یک عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی دلیل 
اجرایی نشدن طرح »مالیات بر عایدی سرمایه« را کم کاری دولت 
عنوان کرد و گفت: مشکل اصلی که هم اکنون اقتصاد کشور را رنج 

می دهد عدم دریافت مالیات از درآمدهای غیرمولد است.
علی اکبر کریمی در مصاحبه با رادیو از نگاه های جزیره ای و بخشــی 
به مالیات در ایران انتقاد کرد و گفت: متاسفانه نگاه جامعی به مالیات در 
کشور صورت نگرفته است. مشکل اصلی که هم اکنون اقتصاد کشور را رنج 

می دهد عدم دریافت مالیات از درآمدهای غیرمولد است.
وی افزود: نظام مالیاتی کشــور باید بر اساس مالیات بر مجموع درآمد 
طراحی و چارچوب مالیاتی هر فرد نیز از ابتدای ورود به صحنه اقتصادی و 
زندگی اجتماعی و کسب درآمد تعیین می شد که متاسفانه اینگونه نیست.

این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درخصوص دلیل اجرایی نشدن 
 طرح مالیات بر عایدی ســرمایه گفــت: این موضوع به کم کاری دولت بر

می گــردد. دولت باید لایحه مربوط به این نوع مالیات را تهیه و به مجلس 
ارائه کند. 

کریمی اضافه کرد: با وجود پیگیری های مجلس در این زمینه به ویژه 
حوزه مالیات بر عایدی املاک و مستغلات اما متاسفانه دولت لایحه مربوطه 

را ارائه نکرد و مجلس مجبور به ارائه طرحی در این خصوص شد.
وی با اشاره به وضعیت طرح »مالیات بر عایدی سرمایه« گفت: کلیات 
طرح در کمیسیون اقتصادی مجلس تصویب شده و هم اکنون در مرحله 
بررســی جزئیات آن هستیم اما به دلیل اینکه دولت اصرار دارد لایحه ای 
در این خصوص در دست تهیه دارد و مجلس باید صبر کند، روند تصویب 

نهایی این طرح کند شده است.
گفتنی است، دولت روحانی، از ابتدای فعالیت تا کنون هیچ عزمی برای 
اخذ مالیات بر عایدی ســرمایه و مالیات بر خانه های خالی نداشــته و این 
انفعال، سود فراوانی را نصیب سوداگران کرده است. این در حالی است که 
مالیات بر عایدی ســرمایه و مالیات بر خانه های خالی دو ابزاری است که 
دولت می تواند با اســتفاده از آنها مانع این شود که سوداگران بیش از این 

خون مردم را در شیشه کنند. 
به گزارش تسنیم، مطابق آمار ارائه شده از سوی مرکز آمار، قیمت یک 
مترمربع واحد مســکونی در شــهرتهران نسبت به سال ۱۳92 تا کنون با 
افزایش نجومی 228 درصدی روبرو شده و به حدود ۱۳ میلیون تومان رسیده 
اســت. این در حالی است که متوسط درآمد ماهانه یک خانوار شهری تنها 
77 درصد رشد داشته و در حال حاضر سه میلیون و ۶۱۶ هزارتومان است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: 
 دولت در اجرای طرح 

مالیات بر عایدی سرمایه کم کاری کرد

وزارت جهاد کشاورزی:

تحریم ها تاثیری بر مکانیزه کردن کشاورزی نداشته است

یک بانوی معلم قرآن اهل خراسان رضوی 
 با همت و پشتکار خود توانست با راه اندازی 
6 کارگاه، برای 60 نفر اعم از سرپرستان خانوار، 

بدسرپرستان و معلولان شغل ایجاد کند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بسیج سازندگی؛ 
فاطمــه ســادات طاهری معلــم قــرآن و دارای 
فوق لیسانس تفســیر قرآن کریم از شهر سربداران 
خراسان رضوی برای اعتقادی که به قرآن و مذهب 
تشیع داشت مســیر زندگی خود را تغییر داد و با 
ســختی هایی روبه رو شد که کمتر کسی سراغ این 

موضوع می رود. 
وی اظهار داشت: سال 9۰ بود که تصمیم گرفتم 
به صورت عملی وارد جنگ اقتصادی شوم و دلیل 
اصلی ورود به این موضوع، مشکلاتی بود که مردم 
بــا من به عنوان معلم قرآن مطــرح می کردند. در 
آن زمان فرمانده یکی از پایگاه های بســیج منطقه 
خودمان بودم و مشکلات را به سپاه منتقل می کردم.

ایــن فعال اقتصاد مقاومتی ادامه داد: برای رفع 
مشکلات مردم به شورای شهر و نمایندگان مجلس 
که خود مردم آنهــا را انتخاب کرده بودند مراجعه 
کردم اما متاســفانه نتوانستم کاری از پیش ببرم و 
هرکدام شان به نوعی این مسئله را از سر خودشان 
بــاز کردند و در نهایت یک تقدیرنامه به من دادند 

که پیگیر مشکلات مردم بودم اما به عنوان یک بنده 
خدا به دنبال تقدیرنامه از افراد و ســازمان نبودم و 
می خواستم این افتخار نصیبم شود که در راه خدا 

کاری انجام داده باشم. 
به گفته طاهری، برای راه اندازی یک کسب وکار 
کوچک به بانک ها، ارگان ها و سازمان های مختلف 
مراجعه کردم اما هیچ کدام شــان ریالی ندادند. من 
تصمیمم را برای رســیدن به هدف گرفته بودم، به 
همین دلیل خانه ام را فروختم و ســرمایه اولیه کار 
کردم. رئیس سازمان بسیج سازندگی و مدیر روابط 
عمومی این ســازمان برای بنــده زحمات زیادی 
کشیدند و در بحث مجوزها و همچنین راهکارهای 
توســعه، رایزنی هایی انجام دادنــد که مدت زمان 

دریافت آنها بسیار کوتاه شد.
وی اضافه کــرد: این کمک ها در حالی صورت 
گرفت که مسئولان منطقه خودمان به راحتی عنوان 
می کردنــد اگر نمی توانیــد اداره کنید آن را جمع 
کنید و زمانی که صحبت از بیکاری افراد می کردم 
می گفتند که متاسفانه نمی توانیم کاری کنیم. برای 
اینکه بتوانم کار خیر کرده باشم نیروهای مورد نیاز را 
از میان افرادی انتخاب کردم که یا سرپرست خانوار، 

بدسرپرست و معلول بودند. 
این بانوی کارآفرین ادامه داد: اکنون شش کارگاه 

مشغول به فعالیت هستند که هر کارگاه حداقل ۱۰ 
نیروی کار دارد که در مجموع ۶۰ نفر در کارگاه ها 
مشغول به کار هستند. کارگاه های خیاطی، هنرهای 
دستی مثل ســوزن دوزی، قلاب بافی، ملیله دوزی، 
قالیبافــی، گلیم، تابلو فرش، کیف و کفش، گلدان، 
نان هــای محلی با ســبوس، داروهــای گیاهی و 
ادویه جات خشــک از جمله فعالیت هایی است که 

راه اندازی شده و فعال هستند. 
طاهری ابراز کــرد: حتی در یک بخش، خرده 
پارچه هایــی که در خیاطی باید دور ریخته شــود 
توسط تعدادی از جوانان با ایده و انگیزه به فرش های 

فانتزی تبدیل می شود.
وی افــزود: بنــده از نظر شــیرینی پزی اصلًا 
سررشته ندارم اما افرادی که در این زمینه مشغولند 
تحصیل کردگان و فوق لیسانس های صنایع غذایی 
هســتند که ایده های متفاوتی را اجرا می کنند. در 
کارگاه شیرینی پزی این تعاونی، شیرینی با ماندگاری 
بالا بدون مواد شیمیایی تولید می شود که به جای 
اســتفاده از رنگ خوراکی،  آب لبو، ریشه زعفران و 

مواد غذایی سالم مورد استفاده قرار می گیرد. 
این بانوی کارآفریــن اضافه کرد: همچنین به 
منظــور افزایش ســلامت مواد غذایــی از گیاهان 
دارویی نظیر شیرین بیان، شیره انگور و... در تولید 

شــیرینی جات این تعاونی استفاده می شود. اخیراً 
یک شــیرینی با جوانه عدس، جوانه گندم و جوانه 
ماش تولید کرده اند که به آزمایشگاه سلامت وزارت 
بهداشت فرســتاده ایم و از همه نظر نمرات بالایی 

دریافت کرده است. 
به گفته طاهری، در زمینه تولید شیرینی های 
بدون شــکر با شــیره توت و خرمــا تبحر زیادی 
پیــدا کرده ایم و اصلًا اعتقادی به اســتفاده از مواد 
شــیمیایی نداریم. در این صورت افراد در رشــته 
خودشــان مشغول به کار می شوند و به این نتیجه 
می رسند که تحصیلاتشان مفید بوده است. در کارگاه 
عروسک سازی فوق لیسانس های خیاطی و طراحی 
مشــغول به کار هستند و عروسک های سنتی را از 
همــان خرده پارچه ها تولید می کنند. حتی اکنون 
طرحی را داده اند که شعرهای محلی استان خراسان 

را روی عروسک ها طراحی و بسازند.
وی دربــاره بازاریابــی و فــروش محصولات 
تولیدشــده در کارگاه گفت: به دلیل اینکه افراد در 
کارگاه انگیزه فعالیت بیشتر داشته باشند محصولاتی 
که تولید می کنند را به صورت تضمینی خریداری 
می کنم که این موضوع در ماهیت تعاونی تعریف شده 
و بعد مسئولان فروش و بازاریابی اقدام به عرضه در 

سطح بازار می کنند.

یک معلم قرآن 6 کارگاه تولیدی راه اندازی کرد

مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران از امضای 
قرارداد ۹,۹ میلیون دلاری با شرکت آلمانی برای خرید هواپیما خبر 
داد و گفت البته با توجه به تحریم های آمریکا، این شرکت نمی تواند 

این هواپیما را به ایران تحویل دهد!
حدود دو هفته قبل خبری منتشر گردید که بر اساس آن، نماینده یک 
شرکت انگلیسی سازنده هواپیماهای »فلایت چک« مدعی شده بود شرکت 
فرودگاه های کشــور ترتیبی اتخاذ کرده تا یک فروند از این نوع هواپیما از 
رقیب آلمانی آنها و با قیمتی بسیار بالاتر خریداری شود. نماینده این شرکت 
در ایران طی نامه ای به وزیر راه و شهرسازی، ابعادی از این تصمیم پرهزینه 
را بیان کرده بود. دو هفته پس از انتشــار عمومی آن نامه، حالا مدیرعامل 
شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران از امضای قرارداد 9.9 میلیون دلاری 

با شرکت آلمانی خبر داده است.
سیاوش امیرمکری در گفت وگو با خبرگزاری مهر درباره خرید دومین 
هواپیمای فلایت چک از ســازنده آلمانی گفت: 9 میلیون و 9۰۰ هزار دلار 
با طرف آلمانی قرارداد خرید هواپیمای فلایت چک امضا کرده ایم که شامل 
هواپیما، دستگاه FIS )لابراتواری که عملیات هوانوردی فرودگاه را وارسی کرده 
و بر روی هواپیمای فلایت چک نصب می شود( و قطعات یدکی آن می شود.

وی ادامه داد: از آنجایی که شرکت آلمانی پس از تحریم هایی که دولت 
ترامپ علیه ایران اعمال کرد، نمی تواند این هواپیما را به ایران تحویل دهد، 
اعلام کرده که به هر فروشنده دیگری می توانید سفارش دهید )به شرطی 
که او( بپذیرد این هواپیما را به شما بفروشد، ما حاضریم این هواپیما را از 
آن فروشنده تحویل گرفته و پس از نصب دستگاه FIS بر روی آن، به شما 

تحویل دهیم.
به گفته این مسئول، شرکت فرودگاه ها در حال مذاکره با شرکت ثالثی 

برای تأمین هواپیما است و به نتایجی هم رسیده اند.
چند نکته قابل تأمل که درباره این قرارداد وجود دارد آن است که اولا 
شرکت انگلیسی در نامه به وزیر راه و شهرسازی مدعی شده بود که »تقریباً 
با همان قیمتی که شرکت فرودگاه های کشور پیشتر یک فروند هواپیمای 
مدل آلمانی دست دوم خریده است، شرکت ما می تواند چهار فروند هواپیمای 
آکبند به علاوه کلیه آموزش ها، قطعات یدکی و پشتیبانی فنی را تأمین نماید«!
از سوی دیگر به گفته مدیرعامل شرکت فرودگاهها قرارداد با آلمانی ها به 
دلیل مشکلات تحریمی آمریکا، با موانع جدی روبرو است و به فرض موفقیت 
در انجام خرید با وساطت شرکت ثالث، احتمالا هزینه مضاعفی نیز به این 
علت پرداخت خواهد شد. این در حالی است که شرکت انگلیسی FCSL در 
نامه خود با تأکید بر اینکه که محصولات این شرکت از تحریم های آمریکا 
مصون بوده ولی نمونه آلمانی در معرض تحریم قرار دارد، نوشته بود: »شرکت 
ما هیچگونه منافع اقتصادی در ایالات متحده آمریکا نداشته، و لذا با آزادی 
کامل قادر به بهره مندی از کلیه فرصت های تجاری در سراســر جهان و از 
جمله همکاری نزدیک با ملت بزرگ جمهوری اسلامی ایران تحت قوانین 
و مقررات صادرات کشــور انگلستان هستیم. بعلاوه، کلیه تجهیزات فلایت 
چک ما در انگلســتان تولید می شود و هیچگونه از اجزای هواپیمای فالیت 
 Air King چک ما منشأ ایالات متحده آمریکا ندارد. بر خلاف آن، هواپیمای
 Aerodata ۳۵۰ در آمریکا تولید شده و تجهیزات فلایت چک آن در شرکت
آلمان تولید شده که بخش قابل توجهی از قطعات آن منشاء آمریکایی دارد. 
بعلاوه، ایالات متحده آمریکا بازار مهم و بزرگی برای شرکت Aerodata آلمان 
به حساب می آید، و از این رو، ملزم به پیروی از تحریم های ظالمانه و سیاست 
غیرقانونی تروریسم اقتصادی است که از سوی دولت ایالات متحده آمریکا 

بر ضد ایران به راه افتاده است«.
بر این اســاس، وزارت راه و شهرسازی باید جوابگو باشد که آیا ادعای 
این شرکت انگلیسی صحت دارد یا خیر و در صورت تأیید این موضوع، باید 

درباره علت آن پاسخگو باشد.

اقدام عجیب شرکت فرودگاه ها

قرارداد 10 میلیون دلاری با شرکت آلمانی 
که به ایران هواپیما نمی فروشد!

با  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  سابق  عضو 
بیان اینکه رتبه ایران در بهبود فضای کسب وکار 
طی چهار سال گذشته به علت انتظار دولت برای 
چیدن میوه برجام ۷ پله سقوط کرده است، از 
بی توجهی به بهبود فضای کسب وکار در کشور 

انتقاد کرد. 
موســی الرضا ثروتی در گفت وگــو با خبرگزاری 
تسنیم، ضمن هشدار نسبت به وضعیت نامناسب فضای 
کسب وکار در ایران و اینکه دولت در شش سال گذشته 
اقدامات قابل توجهی در این زمینه انجام نداده است 
اظهار کرد:  متأسفانه علیرغم تأکیدهای چندین ساله 
مقام معظم رهبری برای بهبود فضای کسب وکار در 
ایران و توجه بــه رونق تولید، دولت ها در این زمینه 

کوتاهی کردند و وضعیت کسب وکار در ایران جایگاه 
مناسبی ندارد و بین ۱8۰ کشور رتبه خوبی نداریم.

وی با اشــاره بــه اینکه آمار بانــک جهانی برای 
طرفــداران اقتصاد لیبرال حکم وحــی منزل را دارد 
افزود:  طبق آمار بانک جهانی رتبه ایران در زمینه بهبود 
کسب وکار در طول دولت یازدهم و دوازدهم هفت پله 
سقوط کرده است و رتبه ۱28 را بین ۱8۰ کشور دارد.
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
گلایه مقام معظم رهبری از وضعیت سخت تولید در 
کشور و ضرورت تغییر نگاه مجموعه دولت، مسئولان 
و دســتگاهها به تولیــد کنندگان ادامــه داد:  همه 
صاحب نظران اقتصــادی و کلان نگر از بانک جهانی 
گرفتــه تا توصیه های مقام معظم رهبری به ضرورت 

تغییر فضای کسب وکار تأکید دارند اما متأسفانه هنوز 
دولتمردان نجات اقتصاد را در گروی گشــایش های 

بیرونی می بینند.
ثروتی با تصریح بر اینکه همین موانع و مشکلات 
بــود که قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر از ســوی 
مجلس مطرح،  تصویب و به دولت ابلاغ شد گفت: اما 
با این حال دولت مشغول چیدن میوه های برجام بود 
و فرصتی برای تســهیل در تولید نیافت و با گذشت 
۴ سال از ابلاغ این ۶۰ ماده، فقط چند ماده از آن را 

اجرائی ساخت.
وی با اشاره به گلایه مقام معظم رهبری از موانع 
تولید و مشــکلات موجود بر سر راه ایجاد واحدهای 
تولیدی که گاهی برای فعالیت یک واحد تولیدی باید 

نــه از هفت خوان بلکه از 7۰ خوان عبور کرد تصریح 
کرد:  خواسته جدی، اساســی و راهبردی رهبری از 
مسئولان رفع مقررات زائد و موانع تولید برای گذر از 

شرایط اقتصادی کنونی است.
بر اســاس این گزارش، مقام مقام معظم رهبری 
در دومین دیدارشان با هیئت دولت دوازدهم با اشاره 
به اهمیت مســئله رونق تولید فرمودند: »با توجه به 
بیگانگان  افزایش کارشکنی های  پیش بینی ها درباره 
بهترین مقابله با این دشــمنی ها، رونق تولید اســت 
که به فضل الهی در این زمینه حرکتی در بخش های 
مختلف دیده می شــود که به نوبه خود نشــان دهنده 
ظرفیت های بالقوه در سراســر کشور است، بنابراین 
مسئولان باید تولید داخلی را اساس کار قرار دهند«.

کارشناس اقتصادی:

قانون رفع موانع تولید ۴ سال معطل برجام شد

از طرف وزیر راه و شهرسازی

۳ روش ثبت نام در طرح ملی مسکن اعلام شد
 وزیر راه و شهرسازی در سخنان اخیر خود 
شــرط لازم برای ثبت نام مردم در طرح ملی 

مسکن و سه روش ثبت نام آن را اعلام کرد. 
محمد اسلامی درباره جدیدترین وضعیت طرح 
ملی مسکن و ثبت نام متقاضیان واجد شرایط اظهار 
کرد:  وقتی که پروژه های طرح ملی مســکن از یک 
مرحله ای عبور کند در هر استان ثبت نام از متقاضیان 

آغاز خواهد شد. 
وی با بیان این که ثبت نام یک شرط دارد، افزود: 
متقاضیان طرح ملی مسکن باید تا کنون از تسهیلات 
دولتی برای خرید زمین یا مســکن استفاده نکرده 

باشند و به اصطلاح فرم )ج( آنها سبز باشد.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: شیوه نامه ثبت نام 
در این طرح آماده شده و به محض این که ابلاغ شود، 
ثبت نام به صورت شهرستانی و استانی آغاز می شود.
به گزارش تسنیم، اسلامی بیان کرد:  بر این اساس 
طرح بنیاد مســکن انقلاب اسلامی، شرکت عمران 
شهرهای جدید و سازمان ملی زمین و مسکن )ادارات 
راه و شهرسازی استان ها( ثبت نام از متقاضیان مسکن 

در طرح اقدام ملی را آغاز خواهند کرد.
در زمینــه تاثیرگذاری ایــن طرح دولت برخی 
معتقدند که احتمال موفقیت آن وجود دارد، به عنوان 

نمونه، مصطفی قلی خسروی، رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک گفت: با برنامه ریزی هایی که دولت انجام داده 
و نرخ دلار در حال کاهش است و ۴۰۰ هزار مسکن 
قرار است بر اساس طرح اقدام ملی احداث شود که 
قطعا می تواند در بازار مسکن و قیمت آن تاثیر بگذارد. 
این اظهارات درباره عملکــرد وزارت راه دولت 
روحانی در شرایطی است که طرح مسکن اجتماعی، 
وعده عباس آخوندی، وزیر راه دولت های یازدهم و 

دوازدهم برای تامین مسکن مردم بود ولی با گذشت 
شش سال هنوز تأمین اعتبار نشده است. 

همچنیــن طرح های پیشــین دولت حســن 
روحانی در زمینه مســکن عمدتا با شکست مواجه 
شــده اســت مثلا مهم ترین طرح دولــت در زمان 
وزارت عبــاس آخوندی »مســکن اجتماعی« بود 
که هــادی حق شــناس، معاون بنیاد مســکن در 
فروردین امســال صراحتا گفت: علیرغم علاقمندی 

دســتگاه های مسئول مانند سازمان برنامه و بودجه 
 و بنیــاد مســکن هنوز طــرح مســکن اجتماعی 

اجرایی نشده است.
یکی دیگر از اقدامات دولت حســن روحانی در 
زمینه مسکن، پرداخت وام هایی تحت عنوان صندوق 
پس انداز یکم بود. صندوق پس انداز مســکن یکم و 
وام 8۰ میلیون تومانی مسکن برای خانه اولی ها در 
شرایطی شــکل گرفت که وام این صندوق به طور 
متوســط نیمی از بهای مسکن را پوشش می داد و 
در برخــی مناطق حتی معــادل 7۰ درصد قیمت 

مسکن بود. 
اما در یک سال اخیر و با رشد شدید قیمت ها در 
شــهر تهران، سهم این وام از بهای مسکن به شدت 
کاهش یافت به طوری که متوسط قیمت هر متر مربع 
مســکن از ۴ میلیون و 789 هزار تومان در مهر ماه 
9۶ بــه 9 میلیون و ۵۵۴ هزار تومان در آذر ماه97 
رسید که رشدی معادل 99.2 درصد را نشان می دهد. 
اگر دولت روحانی به جای تبلیغات پنج ســال 
گذشته علیه مسکن مهر، روی بخش عرضه مسکن 
تمرکز می کرد، نه قیمت ها اینچنین افسارگسیخته 
زیاد می شــد و نه ارزش تسهیلات مسکن این قدر 

کاهش می یافت.

وزارت  مکانیزاسیون  توسعه  رئیس مرکز 
جهاد کشاورزی گفت: تحریم های اخیر تأثیری 
برتوســعه مکانیزاسیون کشــاورزی کشور 
نداشــته و کارخانجات ماشین آلات زراعی 

فعال است.
کامبیز عباسی در گفت وگو با  باشگاه خبرنگاران 
جوان، دربــاره تأثیر تحریم های اخیر بر توســعه 
مکانیزاســیون در کشــور اظهار کرد: بــا توجه به 
ســرمایه گذاری بسیار گســترده ای که طی شش 
ســال اخیر در حوزه مکانیزاســیون صورت گرفت 
و بســیاری از کارخانجات تولیدکننده ماشین ها و 
ادوات کشاورزی با این حجم سرمایه گذاری مجدد 
فعال شــدند از این رو تحریم های اخیر تأثیری در 

این حوزه نداشته است.
وی با اشاره به اینکه بیش از 9۵ درصد نیاز های 
ماشینی حوزه مکانیزاسیون در داخل تأمین می شود، 
افزود: بر این اســاس در تولید ماشین آلات به ویژه 
برای محصولات اساسی با مشکلی مواجه نیستیم به 
طوری که تمامی گندم و جو های کشور با بذرکار های 
داخل کشت و با کمباین های تولید داخل برداشت 

می شود.
رئیس مرکز توســعه مکانیزاسیون وزارت جهاد 

کشاورزی با اشــاره به اینکه تحریم های اخیر هیچ 
توقفی بر توسعه مکانیزاسیون کشور نداشته است، 
ادامه داد: امسال خط اعتباری ۱8۰۰ میلیارد تومانی 
را برای کشــاورزان راه اندازی کردیم که تا به امروز 
۴2۰ تا ۴۳۰ میلیارد تومان جذب شده و امیدواریم 
تا پایان ســال تمامی این منابع جذب و تبدیل به 

ماشین شود.
عباســی بــا بیان اینکــه طی دو ســال اخیر 
تســهیلات این بخش بــه نحو مطلوبــی افزایش 
یافته است بیان کرد: ســال گذشته حدود ۱۵۰۰ 
میلیــارد تومــان جــذب اعتبــار در ایــن بخش 

 داشــتیم که در تاریخ کشــاورزی و سنوات اخیر 
بی سابقه بوده است.

وی دربــاره آخریــن وضعیت کارت ســوخت 
ماشین های کشــاورزی گفت: پس از چندین دهه 
انتظار کارت ســوخت برای ماشین های کشاورزی 
در فضای کارت بانکی برای کشــاورزان سه استان 
ســمنان، کهگیلویه و بویراحمد و تهران به صورت 
پایلوت انجام شده است. بر این اساس کشاورزان پس 
از صدور کارت سوخت برای تراکتور و کمباین های 
کشــاورزی ضمن مدیریــت مصرف سوختشــان 

می توانند مصرف سوختشان را مدیریت کنند.

رئیس مرکز توســعه مکانیزاسیون وزارت جهاد 
کشــاورزی ادامه داد: در بخشــی از ماشــین های 
زراعت برنج که تولید داخل نیســت، اما کشور های 
تأمین کننده در حوزه ماشــین های کشاورزی با ما 
ارتباط خود را حفظ کردند و مشکلی از این حیث 
وجود ندارد ضمن آنکه بیشتر نیاز ها از صنعت داخل 

تأمین می شود.
عباســی با بیان اینکه نوسانات قیمت در حوزه 
ماشین آلات کشاورزی در داخل را مدیریت کردیم، 
درباره تأثیر ماشین آلات و توسعه مکانیزاسیون در 
کاهش ضایعات بخش کشــاورزی گفت: ضایعات 
برداشــت غلات یکی از بخش هــای مدنظر وزارت 
جهاد کشاورزی بوده که امسال ضایعات این بخش 
به کمتر از چهار درصد در سطح 8.2 میلیون هکتار 
مزارع رسیده، در حالی که در ابتدای دولت یازدهم 
ضایعــات در این بخش در محدوده هشــت تا ۱۰ 

درصد بوده است.
 وی افــزود: امیدواریــم در ســال های آتی با 
مدیریت و جابجایی کمباین ها و افزایش بهره وری 
کمباین های موجود کشــور و نظارت بر برداشــت 
 غلــه بتوانیم ضایعــات این بخش را بــه محدوده 

دو درصد برسانیم.


